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Tak je to tu zase 

 

Ještě o Velikonocích jsem si myslela, že jaro je letos zakázané a léto zprivatizovali. Pomalu a jistě 

jsem propadala beznaději, že loňské řízky asi vyhodím. Nedostatek sluníčka se na nich letos 

důkladně podepsal, stejně tak jako na přezimovaných matečních rostlinách. A pro ty, co mají svůj 

názor na mnou používaný substrát, sděluji, že už v tom ...šínském substrátu žádné nebyly, ale 

všechny jsou v profesionálním substrátu z ciziny. 

Minulý týden jsem dokončila předjarní přebírání a poprvé vyzkoušela „motorovou“ stříkačku, 

kteroužto mi nadělil Ježíšek. Bateriovým postřikovačem jsem aplikovala spolu s nezbytným 

Pirimorem proti mšicím něco Lignohumátu na list a vyšlo sluníčko. Změna, kterou jsem pozorovala 

za tři dny, byla neskonalá. A nastal problém.  

 

Nedostatek místa v mých amatérských pěstebních prostorách denně důrazněji klade otázku: Kam 

s nimi??? Jedna stíní druhou, když je zaleji pořádně, teče mi přetékající voda z podmisek za krk a 

do rukávů, když je jeden den nezaleji, druhý den jsou z nich plaváčci a pro změnu mi za krk padají 

celé květináčky (naštěstí jen devítky).  Řízkovat už nesmím, máme malý kompost, a tak vyhazuji 

překrásné výhony svých vzácných sbírkových rostlin do vozíku a vyvážíme je na pole. Taková 

škoda! 

 

Chtělo to radikální řešení a stalo se. Už visí. Tedy závěsné nádoby osázené budoucími výstavními 

exponáty v nádobách od firmy PLASTIA a LEBIŠ na stěnách domu venku. Mám sice připravené 

různé zateplívky k okamžitému použití, snad nebudou potřeba (to by bylo poprvé za 30 let), ale 

konečně je globální oteplování, tak co. 

 

Ulevilo se mi. Už začínám mít přehled o tom, co mám a nemám. Je zajímavé, že ta sorta, o které na 

podzim rozhodnu, že jí mám hodně, vždycky na jaře chybí a naopak. Když Bradnovy Sokolky není 

nikdy dost, tak je jí na záhon. Ještě, že mám s kým handlovat a díry ve sbírce se mi podaří nějak 

zalepit. Jen jednu odrůdu mi všichni dávají, i když jí mám sama dost. Je to Compostella vulgaris -  

nechybí někomu?  

Alena Heinrichová 

 

 

Co jsme letos nakoupili? 

 

Původně jsme letos neměli vystavovat, ale soustředit jsme se měli jen na Muškátovou burzu, kde 

jsme měli nabízet přebytky ze svých sbírek, hlavně z těch dovezených „špeků“. 

Po Novém roce se ale ozvali zájemci o naše výstavy celkem na pěti místech /viz Plán činnosti/ a to 

v termínech, které na sebe těsně navazují. Měli jsme vážné obavy, že ze svých zdrojů nestačíme 

napěstovat dost rostlin tak, aby se daly vyměňovat v nádobách a na výstavě byly vždy 

reprezentativní, rozhodli jsme se pro nákupy. Členská schůze nám to odsouhlasila a dnes již máme 

přislíbenou dotaci od ČZS, která nám vícenáklady nahradí. 

 

V březnu jsme přivezli ze šlechtitelského podniku PAC Jungpflanzen Dresden odrůdy: Candy 

Flowers v pěti barvách, zonalky červenou Anthony a lososově růžovou Peach Kiss, z převislých 

letošní novinku Happy Face Bicolor. Prodávající nám udělil velkou slevu a vyjádřil tak uznání nad 

naší loňskou Muškátovou Loděnicí, která se velice líbila. 

V dubnu jsme nakoupili v Tušimicích převislé jednoduché v pěti barvách, zonalky v červené, 

fialové a růžové barvě. 

 

Tyto rostliny budou sesázeny do výstavních nádob a dvě kolekce budou záložní pro obměnu. 

Věřme, že budeme reprezentovat důstojně. Je nám deset let, už bychom to mohli umět. 

Alena Heinrichová 
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Jaro na balkoně 

 

Zimní odpočinek pro mne končí již koncem února, kdy se začínají pelargonie probouzet do 

vegetačního období. Jaro je ještě daleko, ale již je čas ... 

Očistím víceleté pelargonie, seříznu je hodně hluboko a přesadím je všechny do nového substrátu. 

Když svítí pár dní sluníčko, velmi brzy obrazí. Mladým rostlinám z podzimu zaštípnu vrcholy, aby 

se rozvětvily, protože jen tak nás potom potěší větší násadou květů.  

Začínám rostliny častěji zalévat. Záleží na počasí. Nesmíme zapomenout, že muškáty snesou raději 

sucho než přemokření. Zalévám mírně, tak 1x za 14 až 21 dní. Zem by neměla být příliš suchá ale 

mírně vlhká. Pelargonie přes zimu mám na balkoně, který je zasklený. Pokud počasí dovolí, větrám, 

protože je na balkoně veliká vlhkost. Když je ještě v noci mráz, nezalévám vůbec. Snažím se 

umístit muškáty k oknu, aby měly co nejvíce světla. 

Vrcholy rostlin, které odříznu, zasadím hned do substrátu a mírně zaliji. Jarní řízky velmi dobře 

zakoření. Mám zkušenost, ze nemusí mít ani doporučenou teplotu 20 °C . 

Když v noci nemrzne, složím na balkoně malý fóliovník, a část mých muškátů do něho přenesu. V 

chladu sílí a nevytahují se za světlem. Muškáty na zaskleném balkoně rychle rostou a nemají dost 

místa pro svůj růst. Proto využívám fóliovník. 

Bydlím v Praze, kde je trochu tepleji. Jakmile v noci teplota neklesá pod 5 °C, přenesu muškáty již 

do truhlíků na balkon, který je na východ. První dva týdny vypadají zuboženě. Musí si zvyknout na 

sluníčko. Někdy první přímé slunce jim spálí listy nebo vítr poláme slabé výhony. Ale brzy se 

vzpamatují a je radost se na ně podívat. Muškáty nesázím přímo do substrátu v truhlíku. Na dno 

truhlíku nasypu substrát asi do výšky 5 cm a na něj položím květináče s muškáty. Jsou tak více 

chráněné před slunečními paprsky a substrát v květináči není tak moc zahřátý. Navíc je mohu měnit 

podle potřeby. Do truhlíků používám květináče o průměru 14 až 16 cm. V každém je jen jeden 

muškát. Když se muškáty venku vzpamatují, začínám je přihnojovat - zpočátku jednou týdně a 

později i 2x týdně. 

Mám ráda muškáty Candy a anglické muškáty. Ty musím často kontrolovat a preventivně je stříkat 

proti molici. I andělské muškáty molicím chutnají. A tak je plno práce i na malém balkoně. To už k 

jaru patří.  Přeji Vám všem plné truhlíky krásných rozkvetlých muškátů. A  molice a všechny ostatní 

breberky ať se vašim truhlíkům zdaleka vyhnou. 

Marie Fialková 

 

   
 

Jaro na svém balkónu fotografovala M. Fialková 
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Výtah ze zápisu z výroční členské schůze SZO ČZS Pelargonie dne 2. března 2013 

 

Program: 

1. Zahájení, přivítání hostů 

2. Předání vyznamenání od RR ČZS pro S. Carraro 

3. Volba pracovních orgánů členské schůze 

4. Zprávy funkcionářů 

5. Návrh plánu činnosti na rok 2013 – Heinrichová 

6. Diskuse 

7. Usnesení a závěr ČS 

 

Na VČS bylo přítomno 17 členů a 1 host (zástupce RR ČZS). 

 

Z průběhu jednání výroční schůze: 

Zpráva o činnosti za rok 2013 je v plném znění na webu SZO Pelargonie. Ve zprávě o 

hospodaření organizace informoval př. Pešek o mimořádně kvalitním školení pokladníků ZO ČZS, 

které absolvoval koncem minulého roku. Pro rok 2013 je připravený rozpočet, jehož výdajová část 

činí 71 500 Kč. Splnění rozpočtového plánu však hodně závisí jak na dotacích, tak i na příjmech 

z akcí. Pro účely vyúčtování cen rostlin zakoupených v zahraničí navrhnul použití čtvrtletních 

průměrných kursů České národní banky.  V závěru zprávy stručně vysvětlil způsob hospodaření 

SZOP a systém dotací ČZS. 

Zprávu o revizi účtů přednesl př. Beran. Byly zjištěny drobné závady v označení účetních položek, 

ale jinak bylo hospodaření v pořádku a stav financí vykazovaných ve zprávě pokladníka souhlasí.  

 

Členská základna měla k datu konání VČS 43 členů, na konci roku 2011 jsme měli 36 platících 

členů. Jmenný seznam všech nových členů bude uveřejněn v nejbližším vydání Zpravodaje.  

Stručnou zpráva o činnosti RR ČZS přednesl př. Jaroslav Hejna. Jménem rep. rady poděkoval všem 

členům za bohatou činnost Specializované zájmové organizace ČZS a uznání za výsledky 

v propagaci pěstování okrasných rostlin. Informoval o stavu příprav dlouho očekávaného zákona o 

zahrádkaření, který by mohl být konečně schválen mj. i díky volbě nového prezidenta ČR. V závěru 

svého vystoupení doplnil informace pokladníka o systému dotací v ČZS. 

 

V diskusi vystoupili: 

př. Gratias – propagace akcí prostřednictvím internetu a speciálních publikací ČZS, které mají vyjít 

v roce 2013 

př. Matys – jak fungují dotace v jiných zájmových org. a jak v ČZS 

př. Carraro – vývoj spolupráce s firmou Plastia (inovace propagačního letáku, komisní prodej jejich 

výrobků při našich výstavách a jednání o možnosti slevy pro členy SZOP)  

př. Reichelt – informace o výrobcích z čedičové vaty firmy BOMAT  s r.o., ČSA 134, 504 01 Nový 

Bydžov (vzorky pro testování mat. na zakořeňování řízků) 

př. Heinrichová – proč se nedaří splnit usnesení o přípravě CD s odrůdami šlechtitele B. B., proč asi 

zůstanou naše novošlechtění jen „mezi námi“ a jak je nutné CD se seznamy našeho novošlechtění 

 

USNESENÍ z výroční členské schůze SZO ČZS Pelargonie konané dne 2. 3. 2013 v Loděnici: 

 

Výroční členská schůze se po řádném svolání sešla v počtu 17 členů, omluveni byli 2 členové. 

 

Výroční členská schůze schvaluje: 

1. Zprávu o činnosti organizace za rok 2012. (A. Heinrichová) 

2. Zprávu o hospodaření za rok 2012 (J. Pešek) 

3. Zprávu revizní komise (V. Beran) 
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4. Používání čtvrtletních průměrných kurzů koruny uváděných ČNB jako základu pro přepočet 

cen v cizích měnách 

5. Plán činnosti na rok 2013 (který je v příloze tohoto zápisu) 

6.  

Výroční členská schůze bere na vědomí: 

1. Zprávu o stavy členské základny (M. Fialková) 

2. Zprávu o činnosti RR ČZS (J. Hejna) 

3.  

Výroční členská schůze ukládá: 

Výboru organizace:  

1. Vytvořit podmínky pro splnění plánu práce a tím důstojně reprezentovat činnost ČZS 

2. Věnovat pozornost pravidlům účetní evidence dle závěrů zprávy o revizi účtů. 

Všem členům organizace:  

1. Propagovat činnost naší SZO ČZS v místě svého bydliště, získávat nové členy a propagovat 

časopis Zahrádkář jako vizitku činnosti celého ČZS 

2.  

Výroční členská schůze bere na vědomí: 

1. Zprávu o stavu členské základny (M. Fialková) 

2. Informace o činnosti RR ČZS dle jejích Věstníků 

Usnesení bylo schváleno jednomyslně. 

Zapsal J. Gratias        Zápis ověřil: P. Reichelt 

 

Plán činnosti SZO ČZS Pelargonie na rok 2013 

 

1. Propagační a vzdělávací činnost: 

- klubový Zpravodaj 2x ročně, www. stránky aktualizovat průběžně a bez prodlení 

- odborné články v tiskovinách ČZS, spec. příloha jako Knihovnička Zahrádkáře o 

pelargoniích 

- kalendáříky a roční kalendář 

- CD z akcí SZOP 

- odborné přenášky pro organizace a spolky na požádání 

 

2. Výstavní činnost: 

- Muškátová burza Loděnice ve dnech 23. až 26. května 2013 

- Hostivice, expozice pel. na výstavě chovatelů, 14. – 15. června 2013 

- Výstava v Domě zahrádkářů Kladno - Kleinerova 1477, 24. – 30. června 2013 

- Květy Lysá nad Labem – 11. až 14. července 2013 

- Kytičky naší babičky - Trpísty ve dnech 13. a 14. července 2013 

- Botanická zahrada Praha-Troja – výstava pelargonií od 19. 7. do 11. 8. 2013 

 

3. Nákup novinek ze zahraničního šlechtění v celkové hodnotě 10 000 Kč.  

V Loděnici dne 2. 3. 2013 

Upozornění 

Kdo nemá ještě zaplacené klubové příspěvky na rok 2013, tak je může je zaplatit přímo na burze 

muškátů v Loděnici, která se koná 23. - 26. května 2013. Může je též poslat na účet naší organizace 

SZO ČZS Pelargonie: 214683804/0300. Prosím napište vždy svoje jméno do 

zprávy pro příjemce. Jinak nepoznáme, od koho příspěvky jsou. Je to důležité!!!!!!! Výbor 

SZO Vám předem děkuje. (Číslo účtu najdete mj. také na naší přihlášce). Komu schází průkazka 

naší organizace, nebo má zaplacené příspěvky a chybí mu známka na tento rok, může napsat na 

adresu: Marie Fialková, U jezera 2044, 155 00 Praha 13. 

Marie Fialková 
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Sadbové kostičky z minerální vaty od firmy Bomat 

 

Při svém zimním brouzdání na internetu jsem objevil zajímavý článek o pěstování rostlin 

v minerální vatě. Po dalším pátrání jsem našel stránky, na kterých nabízeli i sadbovače naplněné 

minerální vatou. V tu chvíli mě napadlo, že bych do nich mohl vyzkoušet nařízkovat pelargonie. 

Nelíbilo se mi však, že by měly v zemi zůstávat zbytky této hmoty a tak jsem hledal další a další 

odkazy s touto tématikou, až jsem našel přesně to, co jsem hledal – výrobky z minerální vaty, které 

jsou biologicky odbouratelné, neboť je při jejich výrobě pojivo na základě fenolformaldehydových 

pryskyřic nahrazeno přírodním pojivem. Neváhal jsem a u firmy Bomat, která je jediným výrobcem 

této BIO vaty (složení je patentově chráněno), jsem objednal 10 sad sadbovacích kostiček 2,5 x 2,5 

cm x 80 kusů na vyzkoušení. Byl jsem velice mile překvapen vstřícností a ochotou zaměstnankyně 

firmy Bomat, která mi poslala objednané kostičky za takřka symbolickou velkoobchodní cenu a 

ještě k nim přidala několik lehce poškozených sad zcela zdarma.  

 

Na schůzi výboru naší organizace jsem se o kostičky podělil s dalšími členy, aby je také vyzkoušeli. 

Nejrychleji se úkolu zhostila naše předsedkyně Alena (kdo jiný by nám měl jít příkladem ), která 

vytvořila i fotografie s perfektně zakořeněnými peltáty. Já jsem zkusil do kostiček nařízkovat směs 

klasických, panašovaných a miniaturních zonálek a koleusů. Zdá se, že úspěšnost zakořeňování 

bude téměř 100%. Tyto skvělé výsledky jsou dle mého názoru způsobeny tím, že je do kostiček 

z minerální vaty díky vláknité struktuře zajištěn stálý přístup vzduchu, což je pro zakořeňování 

pelargonií ideální. 

 

Já i Alena jsme výsledky tohoto způsobu množení pelargonií nadšeni (a předpokládám, že i u našich 

dalších členů dopadne pokus stejně), jen budeme muset na vzrůstnější typy pelargonií používat větší 

kostičky, protože v těch malých si rostliny stíní. Na zonálky, peltáty a angličanky budou určitě 

vhodné rozměry 4 x 4 cm a ty 2,5 x 2,5 cm budou skvělé hlavně na miniatury a andělské.  

 

Každopádně budeme do minerálních kostiček firmy Bomat řízkovat i nadále. Na základě těchto 

vynikajících výsledků se do nich v příští sezóně pokusím nařízkovat i pelargonie ze sekce 

Campylia, které se řízkováním poměrně špatně množí. O své zkušenosti jsem se podělil už i se svojí 

kamarádkou Ing. Alenou Novákovou, PhD z Botanické zahrady hl. města Prahy, a dal jí sadu 

kostiček na vyzkoušení. Věřím, že i zde se tento způsob množení rostlin ujme. 

 

Myslím si, že si výrobky firmy Bomat zaslouží, aby se dostaly do povědomí široké zahrádkářské 

veřejnosti. Dovoluji si proto navrhnout, abychom vedle spolupráce s firmami Plastia, AgroBio 

Opava a dalšími spolupracovali i s firmou Bomat. Mohli bychom propagovat jejich výrobky na 

svých webových stránkách a výstavách, kde bychom je případně mohli nabídnout i k prodeji. 

Konkrétní forma spolupráce záleží samozřejmě i na firmě Bomat.  

Petr Reichelt 
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Dvě fotografie zakořeněných řízků v minerálních kostičkách od firmy Bomat. 
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Zakořeněné peltáty Aleny Heinrichové 

 

 
 

Vítání jara 2013 u naší předsedkyně Aleny Heinrichové 

 

 

 
20. číslo Zpravodaje připravil z pověření výboru Mgr. Jan Gratias.  

Vyšlo na webu (www.pelargonie.webnode.cz) 26. 4. 2013, v tištěné podobě 27. 3. 2013.  

http://www.pelargonie.webnode.cz/

